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A munkacsoport ülését Szemereyné Pataki Klaudia alpolgármester asszony 
vezette, melynek legfőbb célját az alábbiakban foglalta össze: 

„Kecskemét Megyei Jogú Város Településfejlesztési Koncepciójának és 
Integrált Településfejlesztési Stratégiájának teljes körű felülvizsgálata, 
átdolgozása” című, DAOP-5.1.1/B-13-2013-0004 azonosító számú projekt 
bemutatása, széleskörű társadalmi bevonás és együttműködés mellett történő 
megvalósítása. Az együttműködő tervezés keretében Kecskemét Megyei Jogú Város 
Önkormányzatának kiemelkedően fontos törekvése, hogy a projekt keretében 
megfogalmazásra kerülő területi stratégiai dokumentumok a vonatkozó 
jogszabályoknak megfelelően, kellő alapossággal, hatékonysággal és gondossággal 
szülessenek meg. Ezek a stratégiai dokumentumok megfelelő keretet és 
lehetőséget biztosíthatnak Kecskemét számára jövőbeli sikerességének, 
versenyképességének és élhetőségének megőrzése, illetve növelése érdekében. 

Alpolgármester asszony bemutatta a résztvevőket, tájékoztatott a projekt 
megvalósításának előzményeiről, így többek között beszélt: 

- A pályázat megírásához szükséges információgyűjtésről; 

- A projekt lebonyolításában érdekelt szervezetek kiválasztásáról; 

- Felsorolta a projekt megvalósításában érdekelt nyertes szervezeteket 
(Közbeszerzés: S&G Kft., Projektmenedzsment feladatok ellátása 
ADVOVATA Kft. Kötelező nyilvánosságot biztosító szervezet: Kecskeméti 
Városfejlesztő Kft.,  
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A stratégiai dokumentumokat készítő szervezet (tervező): Kecskeméti 
Városfejlesztő Kft.); 

- Tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a szakmai háttértámogatást az 
Önkormányzat részéről a Főépítész Úr, illetve osztálya biztosítja. 

Miután a kormányzat, az egyik legfontosabb fejlesztési területnek a gazdaság 
fejlesztését és a foglalkoztatás növelését fogalmazta meg, ezért Kecskemét Megyei 
Jogú Város Önkormányzatának is kiemelt fontosságú, hogy megszólítsa a város és 
térsége legjelentősebb gazdasági szereplőit, szakmai szervezeteit, 
érdekképviseleteit, annak érdekében, hogy képet kaphasson a tevékenységi 
területen tervezett elképzelésekről, szándékokról, fejlesztési programokról. 

 

Az alpolgármester asszony kiemelte, hogy a munkacsoportülés a partnerségi és 
tervezési folyamat része, tisztázásra kerülnek azok a feladatok, amelyek a 
munkacsoport előtt állnak. 

• Az ágazat, vagy tevékenységi területen jelentkező folyamatok értékelése, a 
problémák összegyűjtése, rendszerezése. 

• Az ágazat, vagy tevékenységi terület fejlesztéseire vonatkozó javaslatok, 
ajánlások megfogalmazása. 

• Az ágazat, vagy tevékenységi területen fellelhető fejlesztési elképzelések és 
igények összegyűjtése, rendszerezése és priorizálása. 

• Az ágazat, vagy tevékenységi területen rendelkezésre álló helyi középtávú 
stratégiák, fejlesztési tervek összegyűjtése. 

• A 2014-2020 időszakra vonatkozó uniós kohéziós politika céljaihoz és 
prioritásaihoz illeszkedő programok, projektelképzelések összegyűjtése és 
rendezése. 

• Az egyes fejlesztési programok kapcsolódási területeinek meghatározása. 

• A készülő stratégiai dokumentumok véleményezése, javaslatok 
megfogalmazása. 

 

Mi látható, mi várható, mire készüljünk, milyen javaslatokat, programokat 
fogalmazzunk meg a gazdasági élet területén az előttünk álló fejlesztési ciklusban, 
ez lenne az egyik legfontosabb feladata ennek a munkacsoportnak. Célunk, 
hogy a 2014-2020-as tervezési időszakra megfelelő javaslatokat, ötleteket, új 
irányokat határozzunk meg, amelyek segítik a főépítész és a városfejlesztés 
munkáját. 

A bevezető után az alpolgármester asszony felkérte a tervező képviseletében 
megjelent Kanalas Imre urat, hogy tartsa 
meg prezentációját. 
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Kanalas Imre köszöntötte a munkacsoporti ülés résztvevőit, örömét fejezte ki, 
hogy a nyári időpont ellenére sokan elfogadták a meghívást, amely jól mutatja, 
hogy Kecskeméten a vállalkozások és a hozzájuk kötődő különböző szakmai és 
érdekvédelmi szervezetek komolyan gondolják társadalmi felelősségvállalásukat, s 
tevékeny részesei a város fejlesztésének. A Kecskeméti Városfejlesztő Kft., 
Stratégiai és Városfejlesztési csoportvezetője prezentációjában bemutatta: 

- a pályázati szakasz és döntési folyamat fázisait, az önkormányzat projekt 
előkészítő tevékenységét, 

- a projekt megvalósításának eddigi lépéseit és tervezett folyamatát, 

- az intézkedéscsoportok (munkacsoportok) felállításának indokait és célját, 

- a tervezett munkacsoportokat, 

- a munkacsoportok feladatait, 

- az ülések tervezett rendjét, 

- a helyi tervezéssel szembeni kormányzati és uniós elvárásokat, 

- 2014-2020 kohéziós politika tematikus célkitűzéseit, 

- az operatív programok tervezett finanszírozását, 

- a tervezés során figyelembe veendő dokumentumok listáját, azokhoz 
történő illeszkedési elvárásokat. 

 

Szemereyné Pataki Klaudia 

Fontosnak tartja, hogy a meglévő városi stratégiai dokumentumok (hatályos IVS, 
Gazdasági Program, stb.) kerüljenek fel a város honlapjára, továbbá szükségesnek 
tartja a meglévő tervezéssel és városfejlesztéssel összefüggő információk frissítését 
is. Kéri a tervezőt, hogy előadását tegye fel a város honlapjának ITS aloldalára 
(http://www.kecskemet.hu/its), amely jelentős segítséget tudna nyújtani a 
munkabizottságoknak is a felkészülésben. Elsődleges feladat, hogy a hatályos 
Integrált Településfejlesztési Stratégiából a tervező készítsen egy kivonatot, amely 
tartalmazza a stratégiai célokat, prioritásokat és tervezett programokat. Ezeket 
tekintsük át és az aktuális programokon túl, azokhoz illeszkedően, s a város 
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gazdasági érdekeinek megfelelően, a szakemberek fogalmazzanak meg új 
javaslatokat, programokat. 

 
Sütő András 

Javaslatot fogalmazott meg, miszerint Ők, mint piaci szereplők, várják, hogy a 
stratégiai tervezés és azon belül a forrásfelhasználás és a hozzá kapcsolódó 
szabályozási munka kiszámítható legyen. 

Fontos kérdésnek tartja, hogy hogyan, milyen keretek között tudnak hatékonyan és 
partnerként együtt dolgozni nem csak a várossal, ha nem a környező területek 
tulajdonosaival is. 

Kérése, hogy Kecskemét városa világos tervvel álljon elő arról, miért érdemes 
idejönni, mi fog itt történni, továbbá milyen gazdasági és demográfiai 
következményei lesznek az ITS-ben megfogalmazott céloknak, fejlesztési 
elképzeléseknek, illetve hogy azok lefordíthatóak-e projektek és beruházások 
nyelvére. Olyan projekteket várnak, amelyekben nem csak a cégük lát fantáziát, de 
a városban lévő pénzintézetek is hisznek. Önmagában sajnos nem elég egy adott 
vállalkozás meggyőződése, elhivatottsága és lokálpatriotizmusa egy város iránt. 
Nyitottság és új gondolkodásmód szükségeltetik minden résztvevő részéről, de ez 
csak akkor fog működni, ha van olyan stabil, megalapozott program, melyekből 
látható, hogy Kecskemét milyen irányba tart, mely területekre koncentrálják a 
közpénzeket. 

A szakember lényegesnek tartja, hogy ez a program üzenet legyen, aminek 
értelmében a pénzintézetek úgy érzik, meghívásuk van Kecskemétre, mert most 
nem tudják, hogy a város mit akar, és miért hozzák ide a pénzüket. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Kiemelte, nagy szüksége van a városnak, hogy a gazdasági élet szereplői, 
közvetlenül megmondják, hogyan nézzen ki az az üzleti környezet, amit a városnak 
biztosítania kell. Milyen háttérfeltételei fogalmazhatók meg, milyen területen 
kellene előrelépnie a városnak, hogy növelje versenyképességét? Fontos, hogy 
tisztában legyen a város azzal, hogy a gazdaság szereplőinek milyen elvárásai 
vannak a települési szolgáltatásokkal, vagy az önkormányzattal szemben, amit még 
nem oldott meg a város, de közpénzből finanszírozható lenne. Ezen felül, melyek 
lehetnek még azok a kérdések, amelyek a 
vállalkozások vagy kisebb célcsoportok 
érdekeit szolgálják. Hol van az a határ, ahol 
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még teret engedhetünk a befektetői igényeknek, mégsem sértjük meg a közösségi 
érdekeket? 

Hogyan tudunk egy kellően rugalmas tervezési anyagot összeállítani, nagy hatású 
programokat megfogalmazni, mert ez befolyásolni fogja a vállalkozások életét? 
Ezeket az előremutató, innovatív, komplex terveket várja el ugyanis a kormányzat 
a megyei jogú városoktól. 

 
Közbevetett kérdés 

Van-e a városnak 2-3 saját projektje? Van-e lehetőség egy rehabilitációs alap 
létrehozására? 

 
Kanalas Imre  

Szükséges hogy megfogalmazzuk ezeket a nagy projekteket, s ezeknek helyük van 
az ITS-ben. Azt szeretnénk, hogy ezek a projektek legyenek a városhúzó 
programjai, melyek mellé partnereket tudunk állítani, csak így tudunk megjelenni 
egy finanszírozó intézménynél. Ezeknek a projekteknek nagy jelentősége lesz a 
városi, várostérségi ITB-k megfogalmazásában. Több szervezet közös 
együttgondolkodása biztosíthatja a tervezett programok komplexitását, a fejlesztési 
elképzelések egymásra épülését és megvalósíthatóságát. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

El kell gondolkodni, azon hogy a város akcióterületeire, ahová a fejlesztési 
beavatkozásokat tervezzük, milyen feladatokat és milyen funkciókat, hozzunk. 
Fogalmazzunk meg a jövőbeni fejlesztési irányokat, ezért fontos, hogy most jól 
összerakjuk a programokat és kellően komplex megoldásokkal tudjunk előállni. 

 
Kanalas Imre 

Kéréssel fordult a gazdasági szereplők felé. A tervező arra kérte a megjelenteket, 
hogy fogalmazzák meg azt a 2-3 nagyobb programot, illetve tegyenek javaslatot 
azokra az akcióterületekre, amelyek fejlesztéséhez az önkormányzat is hozzá tud 
járulni a saját beavatkozásai által. 

 
 
Takács Gyula 
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Kérdése, mit lehet tudni a meglévő akció tervekről, kapnak-e erről tájékoztatást? 

 
Szemereyné Pataki Klaudia  

Fontosnak tartja, hogy a meglévő városi stratégiai dokumentumokat minden 
résztvevő nézze át, tegyen javaslatot, mert érdemben csak akkor tudunk tovább 
lépni, ha létrejön az együttgondolkodás, hiszen ez biztosíthatja a tervezett 
programok komplexitását, a fejlesztési elképzelések megvalósulását. 

 
Takács Gyula  

Mitől nevezhető egy pályázat sikeresnek, vagy mikor nevezünk egy várost 
sikeresnek, de érdekes lehet az a kérdés is, hogy mitől sikeres egy város? 

 
Kanalas Imre 

El kell gondolkodni, azon hogy mit is nevezünk sikernek, ugyanis sokféle vetülete 
lehet ennek. A pusztán gazdasági alapú megközelítéseket egyre inkább árnyalják, s 
előtérbe kerülnek az élhetőséghez, az egészséges környezethez, a 
fenntarthatósághoz kapcsolódó elvárások. A tervező úgy gondolja, hogy minden 
olyan lépés sikerként értelmezhető egy város életében, amely figyelembe veszi a 
közösségi érdek érvényesülését, s elősegíti a fentebb vázolt elvek érvényesülését 
akár a gazdaság, akár a szociális, a kulturális, vagy éppen az egészségügy 
területén. 

 
Takács Gyula 

Jelezte, hogy konkrétan erre a projektre kivetítve mit értünk sikernek, hiszen a 
fejlődésünk sok nyugati ország érdekétől függ, hogy mit hoz ide, mivel erősít a 
város fejlődését. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Figyelni kell, arra hogy a helyi igényeknek leginkább megfelelő fejlesztési 
elképzeléseket tudja megfogalmazni a város, amely kellően komplex megoldásokat 
tud biztosítani a nyugati országokból érkező beruházások számára. Járjuk körbe ezt 
a gondolatot, és ötleteljünk. mi az, ami beletartozik a fejlett üzleti környezetbe, 
feltételrendszerként? 
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Madari Örs  

Fontosnak tartja, hogy a mezővárosi jellegét ne veszítse el teljesen a város, ne 
sérüljön tovább az arculat. Jelentős az agrárvonatkozása a térségnek, ezért figyelni 
kell, hogy a helyi igényeknek leginkább megfelelő fejlesztési elképzelések 
fogalmazódjanak meg, s biztosítsanak lehetőséget a mezőgazdasági és agrár-ipari 
fejlesztések számára is. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Alpolgármester asszony felhívta a figyelmét a munkacsoport tagoknak, hogy ezért 
várunk konkrét javaslatokat. Miképp segíthetnénk elő a mezőgazdasági, vagy az 
élelmiszeripari fejlesztéseket a városban? Természetesen figyelembe véve a város 
jelenlegi gazdasági szerkezetét, a termelési hagyományait vagy éppen a város 
meglévő adottságait. Meg kell tudnunk fogalmazni, milyen feltételrendszer mellett 
lehet erősíteni az agráriumot, s ezzel összefüggésben milyen városi feladatok 
azonosíthatók! A felvetett problémák megválaszolására várunk ötleteket és 
javaslatokat. 

 
Windheim József 

Jelezte, hogy a pénzintézetek megszólításra kerültek. Fontosnak tartja, hogy a 
város és a környezete meg tudjon állapodni abban a cégekkel, vállalkozókkal, 
melyek a város fejlesztési irányai és prioritásai, s egyértelműen látni kell a jellemző 
városi gazdasági folyamatokat, tendenciákat. Mindenképpen kiszámítható 
gazdasági környezetet kell teremteni, s azt hosszú távon fenntartani. Akkor, ha 
optimális az üzleti környezet, a bankoknak – kockázati szempontból – már csak a 
piaci megtérüléssel kell foglalkozniuk. Ezt csak akkor lehet megteremteni, ha a 
vállalakozók fogalmazzák meg, merre akarnak tovább fejlődni, s mit várnak el a 
várostól. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Alpolgármester asszony javaslatot tesz arra, tisztázzuk, s egyértelműen 
fogalmazzuk meg, mit tekinthetünk optimális működési környezetnek, ehhez milyen 
feltételrendszert kell kialakítani, ennek ismeretében tudjuk körvonalazni, milyen 
feladatok tartoznak a városi kompetenciába. 

 
Sütő András 
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Azt látja, olyan kecskeméti jövőképet kell kialakítani, ami jó a gazdaságnak, ahol 
jól működik a mezőgazdaság, bővül az ipar, megmaradnak a városi 
hagyományaink, vannak új irányok, új ötletek, jó az együttműködés a környező 
településekkel és a megyével. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Alpolgármester asszony tájékoztatta a résztvevőket arról, hogy várhatóan lesznek 
külön a megyei jogú városok fejlesztésére biztosított kiemelt források, melyek 
segíthetik a megfogalmazott jövőkép beteljesülését. A megyével megvan az 
együttműködés, az integrált területi beruházásokhoz (ITB) tartozó programok 
viszont még formálódnak. Bács-Kiskun Megye Önkormányzata úgy állítja össze a 
fejlesztési dokumentumait, hogy Kecskemét város önállóan alakíthassa ki 
elképzeléseit, jövőképét. Arra kell törekedni, hogy a városi és a megyei 
elképzelések harmonikusan egészítsék ki egymást, a kapcsolódási felületek mentén 
épüljenek egymásra, figyelembe véve a helyi társadalom és gazdaság igényeit.  

 
Közbevetett kérdés 

Van-e olyan felmérés a programhoz kapcsolódóan a városban, amely a lakosság 
problémáit, igényeit méri fel? 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Az alpolgármester asszony lényegesnek tartja kiemelten kezelni a lakossági 
véleményeket, hozzászólásokat. A jelen program keretében partnerségi és 
kommunikációs tervet készített a város, melynek fontos eleme a lakosság bevonása 
a tervezési folyamatba. A partnerségi program részeként a lakosságot már a 
stratégiai dokumentumok előkészítésének fázisába is bevonjuk. Nem csak 
városrészi lakossági fórumokat tartunk, de kérdőívezünk, lakossági ötletbörzét 
tartunk, s lehetőséget biztosítunk minden városlakó számára, hogy vagy a 
képviselőjén, vagy a városi honlap „ITS aloldalán” keresztül elektronikus formában 
megossza a tervezőkkel, döntéshozókkal észrevételeit, ötleteit, javaslatait. 

 
Hári Ernő 

Kérdése: a projekt alakítása során tudja-e tisztázni a város, mely települések 
tartoznak Kecskemét vonzáskörnyezetébe? 
A Kunság Volán képviselőjeként érdekelné 
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továbbá, hogy a közlekedésfejlesztés tekintetében milyen irányba gondolkodik a 
város? 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Rendkívül örült ennek a kérdésnek, hiszen a közút- és közlekedésfejlesztés kiemelt 
figyelmet kap a város területi stratégiai dokumentumainak összeállítása során. A 
témával két munkacsoport is foglalkozik, ahol megvizsgálják a jövőbeli feladatokat 
és a tervezett beruházásokat. A következő uniós költségvetési ciklusban 
csökkennek a közlekedésfejlesztésre rendelkezésre álló források, ezért nagyon 
pontosan kell meghatároznia Kecskemétnek a beavatkozási területeket az optimális 
forrásfelhasználás érdekében. A tervezett programok már körvonalazódnak, melyek 
érintik az elővárosi közlekedési rendszerünk fejlesztését, a térségi elérhetőségünk 
javítását, az intermodális központ kialakítását, a közösségi közlekedés 
korszerűsítését és a városi és városkörnyéki kerékpárút-hálózat bővítését. A 
tervezett fejlesztésekkel jelenleg is számos szakember foglalkozik, a jelentkező 
igényeket pedig folyamatosan gyűjtjük és tematizáljuk. A közút- és 
közlekedésfejlesztés, hatásrendszerei (pl. terület- és gazdaságfejlesztés, 
foglalkoztatás bővítés, szolgáltatásfejlesztés, környezetvédelem) következtében 
rendkívül összetett feladatokat rónak nem csak a tervezőkre, de a városi 
döntéshozókra is. Ezért is fontos, hogy az érintett munkacsoportok meglátásaikkal, 
ajánlásaikkal segítsék a tervezők és döntéshozók munkáját, másrészt figyeljék 
egymás tevékenységét annak érdekében, hogy azonosítani lehessen a közös 
kapcsolódási pontokat, szinergiákat. 

 
Hári Ernő 

El kell gondolkodni azon, hogy kiemelten kellene ezt a kérdést kezelnünk, hiszen 
meghatározó szerepe van a közlekedésnek a város életében, így nem csak ebben a 
projektben kellene vizsgálni, hanem a megyeiben is. 

 
Szemereyné Pataki Klaudia 

Alpolgármester asszony egyetértését fejezi ki, mivel a tömegközlekedés nagyon 
kényes és kritikus kérdés. Fontos, hogy minél többször és több helyen beszéljünk 
róla, s foglalkozzunk vele, hiszen olyan területről van szó, ami a város változásával 
folyamatosan új igényeket vet fel, amit mérni kell, s reagálni kell a jelentkező új 
problémákra.  
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Kanalas Imre 

A városi folyamatok időbeli és térbeli nyomon követése rendkívül fontos feladat, 
hiszen a folyamatok azonosítása és értékelése nélkül nem lehet megalapozott 
döntéseket hozni. Az Integrált Településfejlesztési Stratégia részeként a városnak 
be kellene mutatnia azt a monitoring rendszert, amely segítségével Kecskemét 
nyomon tudja követni gazdasági, társadalmi, környezeti és területi folyamatait. 
Ennek keretében be kell mutatni az adatgyűjtés rendszerét, az egyes projektek 
indikátorainak mérési módszerét, gyakoriságának rögzítését, a rendszer 
működtetésének mechanizmusait. 

 

Szemereyné Pataki Klaudia 

Az alpolgármester asszony végezetül javaslatot tett a következő ülés időpontjára. 
Megköszönte a résztvevőknek, hogy elfogadták a meghívást, s jó munkát kívánt a 
munkacsoport előtt álló feladatokhoz. 

 

Gazdasági-innovációs és műszaki munkacsoport következő ülése, 

időpontja: 2013.szeptember 18. (szerda) 11 óra 

helyszíne: Kecskemét MJV Polgármesteri Hivatal (6000 Kossuth tér 1.) I. em./34 
Főépítészi tárgyaló 

 

Az emlékeztetőt minden résztvevő fontosnak tartotta, s kérték annak mielőbbi 
elkészítését! 

Az emlékeztetőt összeállította: Miklós Katalin (Advocata Kft. a 
projektmenedzsment képviseletében) 

Kecskemét, 2013. augusztus 23. 

 

 


